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راه  سعادت

نشستجشنوارهتئاترفجربرگزارشد
تأكيدبراجرايمتونايرانيدرجشنوارهتئاترفجر

سپيدهآماده
سعيداسدي،دبيرسيوچهارمينجشنوارهتئاترفجرازتأكيد
رويانتخابمتونايرانيبراياجرادرجشنوارهفجرخبرداد.

به گزارش »جوان«، سعید اس��دي در نشست خبري جشنواره 
تئاتر فجر كه روز گذشته در تئاترشهر برگزار شد، توضیحي درباره 
مشكلات دبیري جشنواره ارائه نكرد و در عوض گفت كه امسال به 

لحاظ بودجه و ممیزي مشكلي وجود نداشته است. 
اسدي اضافه كرد:  امیدوارم برنامه هاي ما ادامه پیدا كند، چون 
تداوم حضور افراد مهم نیست بلكه استمرار خط مشي ها اهمیت 

دارد. هرچند كه خود من هم میراثدار دبیران جشنواره بوده ام. 
او در ادامه اين نشس��ت ب��ا تأيید بر اينكه تحولات سیاس��ي بر 
برنامه هاي فرهنگي، همچون جش��نواره تئاتر فج��ر هم تأثیر 
مي گذارد، درباره مشكلات احتمالي در حضور گروه هاي خارجي 
در اين دوره از جشنواره گفت: تا به حال گروه انصرافي نداشته ايم 
و امیدوارم ت��ا پايان جش��نواره همه گروه ه��اي خارجي طبق 

برنامه ريزي هاي انجام شده حاضر شوند، اما میهماناني از مديران 
كمپاني ها، مديران تئاترها و هنرمنداني سرشناس داريم كه در 
دعوت از بعضي از آنها دچار مشكل شديم و تعدادي از آنها به دلیل 

مصوبه اخیر امكان سفر به ايران را نداشتند. 
اين استاد دانشگاه س��پس درباره وضعیت ممیزي در اين دوره 
از جشنواره و نیز درباره حضور پرشمار متون ايراني متذكر شد: 
خوشبختانه با همكاري شوراي نظارت و ارزشیابي مشكلي در 
حیطه ممیزي نداشته ايم. در جشنواره امسال فقط در يك بخش 
بود كه به قانون گذشته لزوم اجراي نمايشنامه هاي ايراني پايبند 
بوديم، اما در ديگر بخش ها اين محدوديت وجود نداشت، بنابراين 
توصیه اي نبود كه گروه ها ملزم باشند متون ايراني را اجرا كنند. 
دبیر جشنواره تئاتر فجر با تشريح بخش جنبي كه در كنار بخش 
اصلي جشنواره هاي بزرگ جهان برگزار مي شود، يادآور شد: اين 
بخش كه از آن به عنوان بخش آف نام برده مي شود، تفاوت ماهوي 
با بخش اصلي جشنواره دارد و ما هم اين حركت را آغاز كرده ايم، 
اما مثل همه جاي دنیا تماشاخانه هاي خصوصي روي پاي خود 
مي ايستند و اين چنین نیست كه ما بتوانیم به گروه هايي كه در 
اين تماشاخانه ها اجرا دارند، بودجه اي را بپردازيم. اسدي درباره 
كم شدن آثار بخش »تازه ها« در اين دوره از جشنواره تئاتر فجر 
تصريح كرد: ما امس��ال نگاهمان اين بود كه كمیت آثار تازه كم 
شود و به جاي آن كیفیت اين آثار بالا برود و مطمئنم اين آثار به 
گونه اي هستند كه مديران سالن ها علاقه مندند كه به آنها اجرا 
بدهند. در حالي كه قبلًا گاهي كارهاي كم كیفیت جشنواره به 

سالن هاي تئاتر تحمیل مي شد.

عواملپرورشهنرمندان
شبكههايماهوارهايچهكسانيهستند؟

ياسرفريادرس
مدتياس�تلاب�هلاياخب�ارفرهنگ�يكش�ور،اخباري
دربارهرفتنچن�دتنازاهاليس�ينمابهخارجازكش�ور
وپيوس�تنآنهابهش�بكههايماهوارهايديدهميش�ود.
 اين اخبار زرد به س��بب كلیك خور بودن در ه��ر دالان مجازي و 
رسانه اي به سرعت پیچید تا جايي كه حتي افرادي غیر از مخاطبان 
صفحات سینمايي نیز در جريان قرار گرفتند و جو رسانه اي موجود 
تقويت شد. وقتي در كانون توجه قرار گرفتن براي برخي هنرمندان، 
مهم ترين اصل در زندگي هنريشان باشد و هنرمند مصرف داخلي 
خود را تمام شده بداند، چه زماني بهتر از زمان فعلي براي در معرض 
توجه قرار گرفتن؟ سرعت يافتن خروج هنرمندان، براي مديران 
سینمايي و تلويزيوني كشور يك تلنگر است، اما نه از آن جهت كه 
آنان را متوجه رسیدگي به امور هنرمندان كند بلكه تلنگري براي 
فرآيند جذب هنرمند است. با نگاهي به كارنامه اخلاقي هنرمنداني 
كه به خارج از كشور پناهنده ش��ده اند، به راحتي مي شود فهمید 
اين افراد به يكب��اره دچار تحول فكري نش��ده اند و در واقع بعد از 
پناهندگي هماني هستند كه در ايران بوده اند. در واقع اين طیف 
هنرمندان با حاضر دانستن میدان نمايش خود در خارج از كشور 
آنچه هستند را بدون محدوديت بروز داده اند. همانطور كه سلامت 
اخلاقي و فكري برخي هنرمندان قابل پیش بیني اس��ت، معدود 
افرادي هستند كه مي ش��ود انحراف فكري آنها را به وضوح ديد؛ 
همان هايي كه مديران فرهنگي و تهیه كنندگان بدون دافعه سینما 
را به خوبي مي شناسند و از موقعیت ايجاد شده نهايت استفاده را 
مي برند. مديري كه با هر سینماگري كار مي كند و حرص جذب 

حداكثري از او يك پشت میزنشین بدون دفع ساخته، بايد منتظر 
منزوي شدن هنرمندان با اخلاق و مهاجرت هنرمندان بي قید و 
بند باشد. تهیه كننده و مدير تلويزيوني كه با شخصي به نام مهدي 
مظلومي، مجموعه بدون شرح را مي سازد بايد بداند كه اگر میدان 
براي او در شبكه هاي ماهواره اي فراهم شود، صداوسیما را به آنجا 
ترجیح مي دهد يا خیر؟ كه اگر مدير رس��انه اي اين نكته را حائز 
توجه مي دانست، مظلومي اكنون در شبكه جم فعالیت نمي كرد. 
اين روزها بايد از شبكه ماهواره اي جم، فارسي وان و تمام شبكه هاي 
فارسي زبان آن طرف آب تشكر كرد كه اين ظرفیت را براي برخي 
هنرمندان ايج��اد كرده اند تا م��ا نیز مديران فرهنگي را بیش��تر 
بشناسیم كه به چه كساني میدان داده اند. شايد اين شبكه ها پاياني 
بر بقاي مديريت برخي باشد كه سكوي پرش به سوي پناهندگي را 
براي كشف حجاب كنندگان امروز فراهم آورده اند، چراكه با ظهور 
اين شبكه ها، فضاي هنري تا حدودي تصفیه خواهد شد و مديري 

كه بخواهد همه را جذب كند نیز وجودش بي دلیل است.

جشنواره فیلم فجر جاي مناسبي براي ديدن مستند نیست! اين را 
هر سال هم اگر تكرار كنیم باز هم در زمان اجراي جشنواره بخشي 
را به مستند هاي منتخب س��ینما حقیقت مي دهند! جشنواره 
فیلم فجر همانطور كه سابقه 33 ساله گذش��ته اش، نشان داده 
محل اصلي رقابت سینماي ملي ايران اس��ت. حتي در اين بین 
نمي شود روي عنوان بین المللي بودن جشنواره هم حساب زيادي 
كرد زيرا اصل داستان در داخل سینماي داستاني ايران مي گذرد. 
فیلم هاي سینمايي در يك فرآيند يك ساله آماده مي شوند تا در 
يك مسابقه 10 روزه براي رسیدن به سیمرغ هاي بلورين رقابت 
كنند. جانمايه هیجان فجر هم از اين حضور فیلم هاي بلند نشئت 
مي گیرد، اما چند سالي است در جشنواره فیلم فجر پافشاري اي 
از سوي مستندسازان به وجود آمده كه بايد فیلم هاي مستند در 
اين جشنواره نمايش داده ش��وند. نكته جالب قضیه هم در اين 
است كه عموم مستندهايي كه در جش��نواره فیلم فجر انتخاب 
و نمايش داده مي شود درست همان مستندهايي است كه كمتر 
از دو ماه قبل  از آن در جش��نواره »سینما حقیقت« نمايش داده 
و عموم علاقه مندان و مخاطباني كه قرار است در برج میلاد اين 
مستند ها را ببینند قبلًا در س��ینما فلسطین ديده اند. فیلم هاي 
منتخبي از جشنواره سینما حقیقت كه به گفته برگزاركنندگانش 
بین المللي بودنش هم ثابت شده، را دوباره مي آورند و در جشنواره 
فجر نمايش مي دهند. اساساً مديوم و قالب ساخت و پخش فیلم 

مستند در همه جاي دنیا تلويزيون است نه سینما.
نمايش فیلم هاي مس��تند براي پرده عريض و فضاي س��ینما 
تعريف نش��ده اس��ت و تجربه اين چند س��اله نش��ان داده كه 
پخش مستند ها در جشنواره فیلم فجر و در لابه لاي فیلم هاي 
س��ینمايي هیچ اثري ندارد و همواره زمان پخش اين فیلم ها 

سالن اصلي برج خالي مانده است. 
دلیلش هم مشخص اس��ت افرادي كه در كاخ جش��نواره حضور 
مي يابند اغلب مخاطبان حرفه اي س��ینما هس��تند؛ منتقدان و 
خبرنگاران س��ینمايي و هنرمندان س��ینما. منتقدان اگر حوزه 
نقد فیلمشان را بر پايه س��ینماي مس��تند قرار داده باشند قطعاً 
در جشنواره سینما حقیقت فیلم هاي مس��تند را دنبال كرده اند. 
خبرنگاران هم كه بنا به رس��الت كاريشان در جش��نواره سینما 
حقیقت حضور دارند و در اين بین اگر كسي مستند ها را نديده باشد 
يا بدشانس بوده يا اينكه اصلًا علاقه اي به سینماي مستند نداشته 
است. آيا جشنواره فجر جايي است كه بدشانس هاي سینما دوست 
بايد به ديدن مستند بنشینند؟ مسلماً كه خیر و قرار نیست براي 
كساني كه سینما حقیقت را از دست داده اند، فجر به عنوان برنامه 
پخش مجدد باشد. البته مستندسازان دوست دارند در فضاي فجر 
باشند و در هیاهوي جشنواره فیلم فجر قرار بگیرند. مخصوصاً اينكه 
جشنواره فیلم فجر در نهايت به اين فیلم ها سیمرغ و جايزه نقدي 
نیز مي دهد كه براي سینماي لاغر مستند مي تواند پشتوانه خوبي 
باشد، ولي كمك به سینماي مستند باعث مي شود كه سانس هاي 
اكران فیلم هاي بلند مختل ش��ود. سالن هاي اكران مستند هم به 
دلايلي كه قبلًا ذكر شد خالي مي ماند و هم دوستداران فیلم هاي 
داستاني و هم عوامل و دست اندركاران سینماي مستند از نتیجه 
كار ناراحت مي شوند. حضور مستند در فجر وصله اي ناجور است. 
وقتي شبكه مستند سیما به صورت تخصصي به سینماي مستند 
مي پردازد و بیننده هاي زيادي نیز جذب كرده است، چرا مستند ها 

را به جاي فرستادن به برج میلاد به صداوسیما نمي فرستند؟! 
مستند هیچ گاه براساس مديوم سینما و پرده عريض تعريف نشده 
است و ديدن يك مستند خوب از تلويزيون اتفاقا زيباتر از ديدن 
همان اثر در سینماست، اتفاقي كه براي فیلم هاي سینمايي اغلب 
برعكس است. امسال هم جشنواره به ناچار میزبان مستند هاي 
سینما حقیقت است، بیايید امیدوار باشیم امسال آخرين سال 

حضور مستند در جايي باشد كه به آنجا تعلق ندارد.

فجرجايمستندنيست!
ايزد مهرآفرين     دريچه
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كتابداستان»جايينزديكبهشت«تأليفحمزهوليپور
منتشروواردبازارشد.

كتاب حاضر داستان سربازي به نام مصیب را روايت مي كند. او 
كه در شهر مشهد مقدس دوران سربازي خود را سپري مي كند، 
روزي مأموريت مي يابد تا يك پسر منگل را كه گم شده است 
به خانواده اش تحويل دهد. اين پس��ر كوچك در راه به مصیب 
مي گويد گم نشده و مي خواسته به زيارت امام رضا )ع( برود اما 
مصیب به توجه به حرف هاي پسر در جست وجوي خانواده او به 

راه خود ادامه مي دهد كه ناگهان... 
كتاب حاضر كه برنده جايزه اول رش��ته داس��تان در بیست 
و نهمین جش��نواره سراس��ري قرآن و عترت دانش��گاه هاي 
سراسر كشور را از آن خود كرده است در هفت بخش تدوين 
شده اس��ت. خواب لطیف دم صبح، مثل نوازش يك لبخند، 
خانه اي همین نزديكي، بازي هزار رنگ روزگار، افق هاي محو 
و مه آلود رو به رو، جشن بي كران رقص هزاران ماهي و پروانه 
شو از جمله بخش هاي اين كتاب است كه داستان را با زباني 

ساده و شیرين روايت مي كند.

جايينزديكبهشت،منتشرشد

    كتاب

نما | حسین  کشتکار

محمدصادقعابدينی
جشنوارهفيلمبرلينكهرفتارهايسياسياش
باس�ينمايايراندراينچندس�الهمشهود
است،درآس�تانهجش�نوارهفيلمفجرچند
فيلمايرانيرابرايحضوردربرلينبرگزيد.
اگرچه بس��یاري از دس��ت اندركاران سینماي 
ايران حذف فیلم »محمد رس��ول الله)ص(«، از 
بخش بهترين فیلم غیرانگلیس��ي زبان اسكار را 
نشانه اي از سیاست هاي ضدايراني امريكا عنوان 
كرده اند. يك سال پیش فس��تیوال فیلم برلین 
اقدامي مشابه با حركت امريكايي ها را علیه فیلم 
مجید مجیدي انجام داد اما در گیر و دار رونمايي 
از فیلم »محمد رسول الله)ص(« اين خبر چندان 

بازتابي پیدا نكرد. 
4نمايندهامسالدربرلين

امس��ال نام چهار فیل��م ايراني ب��راي حضور در 
بخش هاي مختلف جش��نواره فیلم برلین اعلام 
ش��ده اس��ت. اين خبر ها قبل از اعلام رسمي از 
طريق ش��بكه هاي اجتماعي اطلاع رساني شده 
بودند. ابتدا »ماني حقیق��ي« كارگردان فیلم » 
اژدها وارد مي ش��ود« خبر حضور فیلمش را در 
برلین از طريق اينس��تاگرام خبري كرد و دعوت 
برلین از اين فیلم را به عوامل همكارش تبريك 
گفت. »اژدها وارد مي ش��ود« امس��ال در بخش 
مسابقه فس��تیوال برلین حضور خواهد داشت. 
»لانتوري« س��اخته درمیش��یان نیز در بخش 
»پانوراما«ي جش��نواره حضور مي يابد، مستند 
»روياي دم صبح« س��اخته مهرداد اس��كويي و 
»والدراما« اولین تجربه سینمايي عباس امیني 
نیز در بخش »نسل نو«ي جشنواره حضور دارند. 
رفیع پیتز كارگردان انگلیسي -ايراني نیز امسال 
با فیلمي امريكايي كه محصولي مشترك با چند 
كشور به ش��مار مي رود در ش��صت و ششمین 

جشنواره فیلم برلین حضور دارد. 
برلينوتاكسيپناهي

جشنواره فیلم برلین هر ساله نماينده اي را براي 
انتخاب آثار ايراني جهت دعوت به جشنواره راهي 
ايران مي كند؛ نماينده اي كه كاملاً با سینماي ايران 
آشناست و از نظرات دوستان ايراني اش در انتخاب 

فیلم هاي مورد نظر جشنواره استفاده مي كند. 
برلین از طريق ارس��ال نماينده به ايران از زير و 

بم اتفاقات سینمايي در كش��ورمان و جزئیات 
فیلم هاي درحال س��اخت آگاهي پیدا مي كند 
و هر ساله انتخاب هاي هوش��مندانه اي را انجام 
مي دهد. انتخاب هاي��ي كه اغلب رن��گ و بوي 
سیاست در آنها كاملًا به مش��ام مي رسد. سال 
گذشته و در جشنواره شصت و پنجم برلین بود 
كه فیلم تاكسي به كارگرداني جعفر پناهي موفق 
به دريافت خرس جشنواره برلین شد. پناهي در 
حالي كه روي كاغذ از فعالیت س��ینمايي منع 
شده دوربیني را در اتومبیلش كار گذاشت و فیلم 

گرفت، در آخر هم فیلمش را به برلین فرستاد. 
آلماني ها هم با دعوت از خواهر زاده پناهي براي 
درياف��ت خرس طلاي��ي برلین، صحنه س��ازي 
مناس��بي براي خالي كردن جاي جعفر پناهي 
انجام دادند. پناهي كه بیشترين میزان جوايز را از 
برلین دريافت كرده، در زمان ممنوع الخروجي اش 
از ايران به عنوان داور جشنواره برلین انتخاب شد. 
آلماني ها كه مي دانستند پناهي نمي تواند از ايران 
خارج شود با انتخاب وي براي داوري جشنواره 
بازي رسانه اي به راه انداختند و در نهايت صندلي 
خالي براي پناهي اختص��اص دادند. اقدامي كه 
توسط جشنواره هاي كن و ونیز هم مورد تأيید و 

پشتیباني قرار گرفت. 
برلينصدايايوبيرادرآورد

حمايت هاي بي دريغ برلین از پناهي باعث شد 
تا حجت الله ايوبي، رئیس س��ازمان س��ینمايي 
دست به قلم شود و نامه بلندي به دبیر جشنواره 
برلین بنويسد. ايوبي در اين نامه تأكید مي كند: 
من هم مانن��د میلیون ها علاقه مند به س��ینما، 
صداي مهی��ب پاي سیاس��ت را در جش��نواره 

برلین مي ش��نوم. ايوبي در بخش ديگري از اين 
نامه خطاب به دبیر جشنواره برلین مي نويسد: 
متأسفم از اينكه ش��ما به بهانه فیلم فیلمسازي 
كه به موجب قانون كشورش فعلًا نمي تواند فیلم 
بسازد)گرچه دارد مي سازد( مي خواهید همه را 
سوار تاكسي سوءتفاهم هاي تازه اي علیه مردم 

ايران نمايید. 
البته امس��ال پناهي غیر از كلیپ چند ثانیه اي 
كه با اپلیكیشن »داسمش« تولید كرده، فعالیت 
هنري بارزي نداش��ته و آلماني ها بهانه اي براي 
دعوت از وي نداش��تند. در عوض ب��راي دوره 
ش��صت و شش��م از كارگردان جوان��ي دعوت 
كردند كه اكران فیلم قبلي اش در برلین حسابي 
س��روصدا كرد. رضا درمیش��یان كه »عصباني 
نیستم« را در ايران با سانسور چند دقیقه پاياني 
فیلم اكران كرده بود، نسخه كاملي از فیلم را در 
برلین به نمايش گذاش��ت. اين فیلم نیز مانند 
» لانتوري« در بخش پانورام��اي برلین حضور 
داشت. قس��مت پاياني كه در برلین به نمايش 
درآمد شاهد صحنه قتل پدر دختر مورد علاقه 
شخصیت اول فیلم و در نهايت اعدام وي است. 
پاياني تلخ كه در ايران ممیزي شد و فیلم با پايان 

خوش به اتمام رسید!
برلينامسالهمنگاهسياسيدارد؟!

برلین از جش��نواره هاي رده A فیلم در جهان 
است، حضور سینماي ايران نیز در اين جشنواره 
با نگاه صرف سینمايي موقعیت مغتنمي براي 
نشان دادن موفقیت هاي سینماست. همان طور 
كه در دوره هايي ب��ا حضور مجی��د مجیدي و 
اصغ��ر فرهادي س��ینماي ايران توانس��ت حق 
خود را از آلماني ها بگیرد، اما رفتار هاي عجیب 
برگزاركنندگان اين جش��نواره با آث��ار ايراني و 
نگاه به ش��دت سیاس��ت زده برلین اين نگراني 
را به وجود آورده اس��ت ك��ه انتخاب هاي فعلي 
اين جشنواره هم براس��اس همان نگاه باشد. به 
خصوص اينكه در فیلم »لانتوري« داستان فیلم 
براساس معضل اجتماعي »اسیدپاشي« شكل 
گرفته است. در نهايت بايد اين نكته را هم افزود 
كه خبر هايي از شانس بالاي »خشم و هیاهو« 
فیلم تازه هومن س��یدي براي حضور در برلین، 

منتشر شده است.

برلين از طري��ق ارس��ال نماينده به 
ايران از زير و بم اتفاقات سينمايي در 
كش��ورمان آگاهي پيدا مي كند و هر 
س��اله انتخاب هاي هوشمندانه اي 
را انج��ام مي ده��د. انتخاب هاي��ي 
ك��ه اغل��ب رن��گ و ب��وي سياس��ت 
در آنه��ا كام��اً به مش��ام مي رس��د

 خرس آلماني 
دوباره در ماه عسل سينماي ايران

برلينازفيلمهايحاضردرفجرانتخابميكند
  گزارش

امامصادقعليهالسلام:
ِّ�نُالاس�لامَالاخلاقُ مِمّ�ايزَُي إنَّ

الحَسَنَةُفيمابيَنَالنّاسِ
خوش اخلاقى در بین مردم زينت اسلام 

است.    
)مشكاتالانوارفیغرر
الاخبارص240(

نمايشفيلممحمدرسولالله)ص(دربغداد
فيلمس�ينمايي»محمد
رس�ولالله)ص(«ق�رار
استازشنبههفتهآينده
بهمدتدوش�بدرشهر
بغدادبهنماي�شدرآيد.
مجید مجی��دي دو هفته 
پیش در مورد مش��كلات 
اك��ران بین الملل��ي فیلم 
»محمد رس��ول الله)ص(« 

گفت: ما براي اكران بین المللي فیلم »محمد رسول الله)ص(« برنامه ريزي داريم ولي 
راه ها را مي بندند. خیلي از كمپاني هاي پخش فیلم هستند كه درخواست اكران دارند، 
اما مي گويند بايد اداره سانسور كشورشان اجازه دهد. چندي پیش، مجید مجیدي، 
كارگردان فیلم »محمد رسول الله)ص(« از شروع اكران گسترده اين فیلم از تاريخ 17 
ربیع الاول)هشتم دي ماه( در كشور تركیه خبر داده بود؛ اكراني كه محمدرضا صابري، 
مدير شركت سینمايي نورتابان آن را منتفي دانس��ت. فیلمي كه گمان مي رفت در 
400 سالن سینمايي تركیه اكران شود حالا به اكران هاي محدود بسنده كرده است. 
برخي توصیه هايي درباره استفاده مجیدي از ظرفیت هاي فعال ديگر و فراتر از استعداد 
شركت نورتابان دارند. پايگاه الفرات نیوز عراق، اعلام كرده است كه اداره سینما و تئاتر 
عراق با همكاري اداره ارتباطات فرهنگي وابسته به وزارت فرهنگ عراق آماده مي شوند 
تا عصر شنبه آينده فیلم سینمايي »محمد رسول الله)ص(« را در بغداد نمايش دهند. 
فیلم سینمايي »محمد رسول الله)ص(« از شنبه هفته آينده 16 ژانويه شروع مي شود 
و به مدت دو روز ادامه دارد. در اين گزارش آمده است كه اولین نمايش فیلم »محمد 
رس��ول الله)ص(« در لبنان و پس از آن در دانمارك بوده است و اكنون عراق سومین 

كشور خارجي است كه اين فیلم را نمايش مي دهد.

   سینما

بهنامصدقي
روزگذش�تهس�ايتبيبيس�يوابس�تهبهوزارت
خارج�هانگليسخبريرس�ماًاعلامك�ردكهصادق
صبا،رئيسبخشفارس�يبيبيس�يازسمتخود
كناررفت�هورزيتالطفيجايگزينويش�دهاس�ت.
رزيت�الطف�ي،س�ردبيرخب�رتلويزي�ونوراديوي
بيبيس�يفارس�ياس�تك�هدرراهان�دازي
اي�نتلويزي�ونني�زنق�شمهم�يداش�تهاس�ت.
همانطور كه از سوابق بي بي س��ي عیان است، اين شبكه از 
جمله رسانه هاي معاند با نظام جمهوري اسلامي محسوب 
مي  شود كه در برهه هاي مختلفي وظیفه همگرايي طیف هاي 
اپوزيسیون را نیز برعهده داشته است. اقدامات اين شبكه در 
فتنه 88 نیز از نقاط برجس��ته نقش آفريني بي  بي سي علیه 

نظام جمهوري اسلامي است. 
دكتر امیدعلي مس��عودي، اس��تاد عل��وم ارتباطات در 
گفت  و  گو با »ج��وان« در خص��وص خب��ر كناره گیري 
صادق صبا، رئیس بخش فارسي بي  بي  سي از اين شبكه 
مي  گويد: همانطور كه اطلاع داريد قبل از شروع حوادث 
س��ال 88 بود كه صادق صبا و تعدادي از روزنامه نگاران 
حرفه اي كه عمدتاً با نارضايتي از كشور خارج شده بودند 
مجموعه اي از شبكه هاي رس��انه اي، به خصوص شبكه 
تلويزيون ماهواره اي بي بي سي فارسي را پیش از تاريخي 
كه اعلام كرده بودند و به منظور تأثیرگذاري بر انتخابات 
راه اندازي كردند اما از آنجايي كه حضور گسترده مردم 
باع��ث ي��أس و ناامیدي مدي��ران بنگاه س��خن پراكني 
بي بي سي شد، آنها در ادامه روي مسئله تقلب در انتخابات 
سرمايه گذاري كردند اما در طول سال هاي اخیر به دلیل 
ايجاد ش��بكه هاي ماهواره اي تلويزيوني سرگرم كننده 
ديگر شاهد كاهش اعتبار بینندگان اين شبكه در داخل 

و خارج از كشور هستیم. 
بركناريصادقصباواجرايسياستهايجديد

برايجبرانسوابق
مس��عودي مي افزايد: اكنون كه سیاستگذاري هاي خبري 
و تحلیلي بي بي سي فارسي در س��ال هاي اخیر با شكست 
مواجه شده اس��ت، مديران ارشد بي بي س��ي سعي دارند 
با بركناري ص��ادق صبا و اج��راي سیاس��ت هاي جديد با 
مديريت خانم رزيتا لطفي شكس��ت هاي رس��انه اي سابق 

خود را ب��ه گونه اي جب��ران كنند، بنابراين ب��ا آمدن خانم 
لطفي احتمالاً ش��اهد برخى تغیی��رات در برنامه هاي اين 

شبكه خواهیم بود. 
جريانسازيشبكههايديگر

نيزبابيبيسياست
به اعتق��اد وي، بي بي س��ي در واقع مديري��ت خبري چند 
ش��بكه ديگر مثل VOA، راديو فردا، م��ن و تو و جم تي را 
عهده دار است. در اصل جريان سازي اصلي در اين شبكه ها 
با بي بي سي اس��ت و با توجه به پايان يافتن تحريم ها علیه 
مردم مس��لمان ايران تغییر سیاست هاي خبري بي بي سي 
يك امر عادي است، به طوري كه چنین شبكه هايي مجبور 
هس��تند كه با توجه به تغییر فضاي سیاسي در برنامه هاي 

خود تجديدنظر كنند. 
اعمالاهدافسياسيسلطهطلبانهبيبيسي

دكتر مس��عودي در خاتمه با اش��اره به برنامه ه��اي پلید 
بي بي سي و مديران آن براي براندازي ايران تأكید مي كند: 
هدف اصلي اينگونه ش��بكه ها نیز اين بوده و هست كه در 
مس��تعمرات سابق خودش��ان گاهي از كش��ورهايي كه به 
دنبال اس��تقلال طلبي هس��تند )با تأثیرگذاري روي افكار 
عمومي( اهداف سیاسي سلطه طلبانه خود را اعمال و قابل 

دسترس نمايند. 
بايد به اين نكته نیز توجه كرد كه صادق صبا كه از هفت سال 
پیش و از بدو آغاز به كار تلويزيون فارسي بي  بي  سي رياست 
اين شبكه را برعهده داش��ته است، و بركناري وي در فاصله 
دو ماه مانده به انتخابات مجلس خبرگان رهبري و مجلس 
شوراي اسلامي مي تواند نشانه اي از تغییر تاكتیك رسانه اي 

بي بي سي در قبال جمهوري اسلامي ايران باشد.

گفتوگوي»جوان«بادكتراميدعليمسعودي
استادعلومارتباطاتدانشگاهعلامهطباطباييدربارهبركناريصادقصباازبيبيسي

ناكامیدركودتایرنگی
مديربیبیسیراتغييرداد


